

Chambre des Représentants		Kamer der Volksvertegenwoordigers	
SESSION DE 1932-1933	N° 181 SÉANCE du 27 Juillet 1933	N° 181 VERGADERING van 27 Juli 1933	ZITTINGSSJAAR 1932-1933

**PROPOSITION DE LOI**

tendant à permettre aux militaires, ayant participé à la campagne de 1914-1918, atteints de tuberculose, de faire valoir leurs droits à la pension d'invalidité prévue par les lois coordonnées sur les pensions militaires.

**DÉVELOPPEMENTS**

MADAME, MESSIEURS,

La loi du 25 juillet 1927 a fixé, comme dernier délai pour faire valoir des droits à une pension d'invalidité, la date du 31 décembre 1928.

Que l'on nous permette d'affirmer que cette loi a causé bien des déboires et créé bien des misères dans les milieux des victimes de la guerre.

Nous pourrions citer bien des cas, véritablement pitoyables, de victimes de la guerre qui se trouvent dans une situation lamentable parce que la maladie ne s'est vraiment déclarée qu'après le 31 décembre 1928, souvent après avoir miné complètement leur organisme.

D'autres étaient bien souffrants parfois, ils avaient été gazés, ils avaient vécu des années dans la boue et l'eau du front, ils toussaient par moments, mais ils ne voulaient pas réclamer, croyant que cela se passerait. Hélas! ils étaient marqués pour la tuberculose, mais quand celle-ci s'est vraiment déclarée, la loi du 25 juillet 1927 était votée et les malheureux étaient forcés.

Nombreux même sont ceux qui sont morts, malheureusement sans avoir pu faire reconnaître leurs droits, laissant, par le fait même, femmes et enfants sans ressource aucune.

Nous croyons inutile de nous appesantir plus sur cet aspect de la question, convaincus que nous sommes que tous les membres du Parlement connaissent de ces situations épouvantables et que nous serons unanimement d'accord pour affirmer que les vraies victimes de la guerre méritent vraiment plus et mieux.

Examinant plus spécialement la situation de ceux que l'on peut appeler les « blessés du poumon », rappelons cet avis du professeur Besançon, des Hôpitaux

**WETSVOORSTEL**

om de militairen van den oorlog 1914-1918, die door tuberculose zijn aangetast, toe te laten hun aanspraken te doen gelden op het invaliditeitspensioen voorzien bij de samengeordende wetten op de militaire pensioenen.

**TOELICHTING**

MEVROUW, MIJNE HEEREN,

Door de wet van 25 Juli 1927, werd de datum van 31 December 1928 gesteld als laatste termijn om aanspraken te doen gelden op een invaliditeitspensioen.

Men late ons toe te bevestigen dat deze wet heel wat teleurstellingen heeft veroorzaakt en heel wat mizeries heeft gebracht in de gezinnen van de oudgedienden van den oorlog.

Wij zouden heel wat gevallen kunnen aanhalen, die werkelijk erbarmelijk zijn, van oorlogsslachtoffers die in een jammerlijken toestand verkeeren, omdat de ziekte zich slechts na 31 December 1928 waarlijk veropenbaard heeft, dikwijls na hun orga-nisme volledig ondermijnd te hebben.

Anderen waren somtijds merkelijk ziek, ze werden door de gassen vergiftigd, ze hadden jaren lang in het slijp en het water van het front geleefd, ze hoesten bij wijlen, doch wilden niets vragen, in de meening dat het wel zou overgaan. Eilaas! zij waren geteekend door de tuberculose, doch toen deze zich waarlijk openbaarde... was de wet van 25 Juli 1927 goedgekeurd en de ongelukkigen waren uitgesloten.

Talrijk zelfs zijn zij die gestorven zijn, ongelukkig zonder hun aanspraken te hebben kunnen doen erkennen, en door het feit zelf vrouw en kinderen zonder bestaansmiddelen achterlatend.

Wij gelooven niet dat het noodig is verder aan te dringen op deze zijde van het vraagstuk, overtuigd als wij zijn dat al de leden van het Parlement zulke verschrikkelijke toestanden kennen en dat wij een-parig akkoord zullen zijn om te verklaren dat de werkelijke oorlogsslachtoffers waarlijk meer en beter verdienen.

Als wij meer in 't bijzonder den toestand nagaan van degenen die men « aan de long gekwetsten » kan noemen, willen wij herinneren aan de meening van

de Paris, qui écrivait, en 1931, « que de nombreux camarades sont revenus de la guerre portant en eux — sans le savoir — le germe de cette terrible maladie qui, pour la plupart d'entre eux, ne s'est manifestée que ~~dix à douze ans~~ plus tard ».

Faut-il insister sur les avis des plus hautes compétences des Facultés de Médecine de Paris, de Nancy, de Montpellier, d'Aix, de Marseille, etc., qui déclarent que « la tuberculose est une maladie à évolution lente et insidieuse » ?

Enfin au sujet de la question, parfois controversée, de la relation de cause à effet, entre les gaz et la tuberculose, nous voulons donner ici ce passage d'une longue communication, très documentée, faite par M. le professeur Achard, secrétaire général de l'Académie de Médecine, le 19 avril 1927 :

« Rare, parmi les séquelles prochaines des intoxications, la tuberculose devient assez fréquente parmi leurs séquelles lointaines. Il y a lieu d'en tenir compte pour la révision des réformes militaires chez les anciens gazés.

» D'après l'ensemble des constatations cliniques et radiologiques des divers auteurs, qui notent surtout dans les séquelles éloignées, l'emphysème, la bronchite chronique, la sclérose, il y a lieu de penser que, sous l'influence des poussées inflammatoires fréquentes qui sont la suite fréquente de l'intoxication, l'appareil bronchique devient moins résistant. Ses parois perdent leurs structures musculaires et élastiques, les bronches se dilatent et autour le parenchyme pulmonaire se sclérose.

» Cette fragilité plus grande des bronches et du poumon facilite sinon le réveil d'anciens bacilles endogènes, d'autant l'agression de nouveaux bacilles exogènes et, comme le pense Dumarest, des inoculations nouvelles.

» Dans ces conditions, les gazés sont fondés à soutenir que la tuberculose est bien consécutive aux gaz qu'ils ont reçus pendant le cours des hostilités. »

Or, si tout cela est vrai en France, il y a plus de raisons encore que ce soit vrai en Belgique, car que l'on n'oublie pas que nos soldats ont connu, eux aussi, les gaz et, de plus, qu'ils ont vécu durant quatre années dans un secteur inondé et particulièrement malsain.

Aussi, c'est pour cela que de nombreux de nos vaillants soldats, qui contractèrent le mal terrible là-bas, traînent aujourd'hui misérablement dans les hôpitaux et les sanatoria et meurent lentement.

Faut-il ajouter aux souffrances qu'ils endurent dans leur chair, celles, également terribles, de ne pas pouvoir se soigner d'une façon sérieuse, de ne pas voir leurs droits à réparation reconnus, ce qui les plonge dans la misère noire, eux et leurs familles.

professor Besançon, van de Parijsche Hospitalen, die in 1931 schreef « dat talrijke kameraden uit den oorlog zijn teruggekomen met in zich — zonder het te weten — de kiem van deze verschrikkelijke ziekte die, voor het meerendeel van hen, zich slechts tien tot twaalf jaar later veropenbaard heeft ».

Is het noodig aan te dringen en te wijzen op de meening van de grootste geleerden der Geneeskundige Faculteiten van Parijs, Nancy, Montpellier, Aix, Marseille, enz., die verklaren dat « de tuberculose een ziekte is die zich langzaam en verraderlijk ontwikkelt » ?

Ten slotte, met betrekking tot het soms bestwist-vraagstuk van het verband tusschen oorzaak en gevolg, tusschen gas en tuberculose, willen wij hier een uittreksel geven van een lange met veel bewijsstukken gestaafde mededeeling, op 19 April 1927 gedaan door Prof. Achard, secretaris-generaal van de Académie de Médecine :

« Ofschoon de tuberculose zelden voorkomt onder de naaste fonctionele stoornissen van vergiftigingen, vindt men ze vrij vaak onder de verre gevolgen. Men moet er rekening mede houden bij de herziening van de pensioenregeling van vroegere slachtoffers van gasaanvallen.

» Daar verscheidene schrijvers op grond van clinische en radiologische bevindingen onder de verre fonctionele stoornissen vooral van windgezwellen, chronische bronchitis, weefselverkalking, gewag maken, mag men aannemen dat ten gevolge van de met ontsteking gepaard gaande veelvuldige opwellingen welke vaak het gevolg van de vergiftiging zijn de luchtpijptakken, minder weerstand bieden. Hun wanden verliezen hun spier- en veerkracht, de luchtpijptakken zetten zich uit en het sponsachtig weefsel van de longen verkalkt.

» Deze groterer teerheid van de luchtpijptakken en van de long bevordert zoo niet het opwekken van oude bacillen, dan toch den aanval van nieuwe bacillen en, volgens de meening van Dumarest, van de overbrenging van nieuwe giftstof.

» In deze omstandigheden, mogen de slachtoffers van gasaanvallen doen gelden dat de tuberculose wel het gevolg is van de gassen welke zij ingeademd hebben gedurende den oorlog. »

Welnu, wanneer zulks waar is voor Frankrijk, geldt zulks nog meer in België, want men mag niet uit het oog verliezen dat ook onze soldaten in aanraking geweest zijn met de gassen en dat zij vier jaren lang hebben doorgebracht in een overstromden en buiten-gewoon ongezonden sector.

Dit is dan ook de reden waarom talrijke onzer dappere soldaten die ginds de vreeselijke kwaal opgedaan hebben, thans in de hospitalen en sanatoria kwijnen en een langzamen dood sterven.

Bij dit lichamelijk lijden komt dan nog de even pijnlijke smart bij, dat zij zich niet ernstig kunnen verzorgen, dat hun rechten op vergelding niet erkend worden, zoodat zij en hun gezinnen in de diepsie ellende gedompeld worden.

Cela est d'autant plus vrai que pour ce genre de maladie ils ont besoin de soins constants, de repos, d'air et de suralimentation.

Enfin, s'il fallait un dernier argument, nous ajouterions qu'en France, alors qu'une loi avait fixé comme dernier délai pour tous, la date du 31 décembre 1930, on a fait, par la suite, exception pour les « blessés du poumon », qui peuvent toujours introduire leur demande d'invalidité.

En prenant la même décision le Parlement s'honorera, car il rendra justice à l'une des plus malheureuses catégories de victimes de la guerre, celle des tuberculeux.

Jos. NÈVES

## PROPOSITION DE LOI

### Article premier.

Les militaires en activité de service, ainsi que les anciens militaires et assimilés rentrés dans leurs foyers, qui ont participé à la campagne 1914-1918, et qui sont atteints de tuberculose, pourront faire valoir leurs droits éventuels à une pension d'invalidité en vertu de l'article 7 des lois coordonnées sur les pensions militaires et en vertu des articles 8 et 66 des mêmes lois pour les militaires en activité de service.

### Art. 2.

Pour que le droit à la pension existe et pour que la demande puisse être accueillie, le requérant devra se conformer aux dispositions édictées par la loi du 25 juillet 1927.

Zulks is des te meer waar dat zij, voor dit soort van ziekte, gestadig zorgen, rust, lucht en overvoeding noodig hebben.

Mocht er, ten slotte, nog een argument noodig zijn, dan zouden wij er bijvoegen dat, in Frankrijk, ofschoon bij de wet als uiterste termijn, voor allen, de datum 31 December 1930 gesteld werd, achteraf uitzondering gemaakt werd voor de « aan de long gekwetsten » die nog immer hun aanvraag wegens invaliditeit mogen indienen.

Het zal het Parlement tot eer strekken dezelfde beslissing te nemen, daar het recht zal doen geschieden aan een van de beklagenswaardigste categorieën oorlogsslachtoffers, de tuberculeuzen.

Jos. NÈVES

## WETSVOORSTEL

### Eerste artikel.

De in werkelijken dienst zijnde militairen even als de aan den oorlog van 1914-1918 deelgenomen hebbende oudmilitairen en gelijkgestelden die in hun haardstede zijn teruggekeerd en die door tuberculose zijn aangetast, kunnen hun eventuele aanspraak op een invaliditeitspensioen doen gelden, krachtens artikel 7 van de samengeordende wetten op de militaire pensioenen en krachtens artikelen 8 en 66 van dezelfde wetten voor de militairen in werkelijken dienst.

### Art. 2.

Opdat het recht op het pensioen kunne bestaan en de aanvraag kunne aanvaard worden, is vereischt dat de aanzoeker zich gedrage aan de bij de wet van 25 Juli 1927 voorgeschreven bepalingen.

J. NÈVES  
H. VANDEMEULEBROUCKE  
P. DE BURLET  
L. JORIS  
Léo MUNDELEER  
S. WINANDY